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VERSLAG  d.d.  18  september  2019  van  de  informatieve  vergadering  van  de  Statencommissie 

Bestuur, Economie en Middelen, gehouden in het provinciehuis van Utrecht 

Voorzitter: mw.ir. M. de Widt 

Aanwezig:  mr.  H.  Oosters  (cdK),  mw.  H.  Bruins  Slot  (gedeputeerde),  ir.  R.  van  Muilekom 

(gedeputeerde), R. Strijk (gedeputeerde) en A. Schaddelee (gedeputeerde);

J.J. Bart (GroenLinks), mw. H. Bittich (Denk), mw. A.C. Boelhouwer (GroenLinks), mr. B.M.H. de Brey  

MBA (VVD), R.G.J. Dercksen (PVV), ing. L.C. van den Dikkenberg (SGP), drs. E.H.R. Dinklo (FvD), mw. F.  

Demir  (Denk),  M.J.  de Droog,  MSc en RA (D66),  M.E.J.  Eggermont (SP),  mw.mr.  N.M. Groen MA 

(GroenLinks),  mw. N.  de Haan-Mourik (ChristenUnie),  mw. W.M.M. Hoek (50PLUS),  mw. drs.  J.P.  

d’Hondt (PvdA), mw. M. Jager (PvdD), V.C. Janssen (VVD), dr. A.R.S. Karatas (GroenLinks), mw. H.J.  

Keller (PvdD), drs. A.H.L. Kocken (VVD), drs. J. van Oort (ChristenUnie), H.O. Suna (PvdA), M. Talhaoui  

(PvdA), W. Ubaghs (PVV), mw. T.M.A. Vrielink (GroenLinks) en J.C. van Wijk (FvD);

Van ambtelijke zijde aanwezig:

Drs. T.J. Dorst (griffier) en mw. G. van Weerd (verslag). 

-------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------------

1. OPENING EN ALGEMEEN

1.2 Vaststellen agenda

De voorzitter deelt mede dat voor deze commissie de spreektijdenregeling geldt.

De agenda wordt vastgesteld. 

2.1 Verslagen informatieve commissie BEM d.d. 19 juni 2019 en 4 september 2019

De verslagen van beide vergaderingen worden vastgesteld. 

3. OPGEWAARDEERDE STATENBRIEVEN

3.1 Ingekomen brief van de heer Pardon over het plan Henschotermeer

De fracties van de PvdA en GroenLinks hebben om opwaardering gevraagd. 

De heer Suna merkt op dat de zorgen van de PvdA over de toekomst van het Henschotermeer helaas  

zijn uitgekomen. Hij  begrijpt dat de samenwerkingsovereenkomst, met daarin een belangrijke rol 

voor de stuurgroep, nu in feite niets meer voorstelt. Hij vraagt de gedeputeerde naar de waarde van  

deze samenwerkingsovereenkomst. Ook wil hij graag een reactie van het college op de punten die in 

de brief worden aangegeven, met name de zorgen dat natuur verloren dreigt te gaan en dat de  

kwaliteit in de nabije omgeving achteruit zou gaan. Op het moment dat de uitbater zijn plannen kan  

realiseren, gaat er veel natuur verloren terwijl de insteek juist was natuur te behouden, waar nodig  

stilteplekken te creëren en de rust in de omgeving te handhaven.  

In  het  verleden is  de  participatie in  deze casus  niet  helemaal  goed verlopen.  De vraag is  of  de  

provincie nog de mogelijkheid heeft om in gesprek te gaan met de eigenaar, de uitbater, andere  

ondernemers en buurtbewoners. Het lijkt erop alsof ze niet gehoord worden. De PvdA begrijpt dat de 

eigenaar geld moet verdienen maar, wanneer er naast de horeca en kinderspeelplaats, ook nog een  
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activi-teitengebouw moet worden gerealiseerd, dreigt er een 24-uurs activiteitencentrum te gaan 

ontstaan. Daar is het Henschotermeer niet voor bedoeld.

Voorts vraagt de PvdA of de provincie mogelijkheden heeft om vanuit de PRS/PRV de plannen tegen  

te houden.

Mevrouw Groen verwijst naar de door GroenLinks schriftelijk ingediende vragen:

 De  ingezonden  brief  van  meerdere  bewonersgroepen  en  recreatie-ondernemers  in  de 

directe  omgeving van het  Henschotermeer,  roept  vragen op over  het  draagvlak  voor de  

plannen die door de nieuwe exploitant zijn gepresenteerd. De belasting van de natuur, de  

effecten  op   woon-  en  leefkwaliteit  en  de  (in  de  brief  aangevoerde)  beperkende 

consequenties  voor  andere  recreatie-ondernemers  verdienen  aandacht  in  een 

besluitvormingsproces  waaraan  door  alle  betrokkenen  goed  en  inhoudelijk  kan  worden 

bijgedragen.  In  hoeverre  meent  GS  dat  hiervan  met  de  voorgestelde  procedures  nog  is  

voorzien?

 Onduidelijk is ook hoe de procedures om het plan te realiseren, op elkaar worden afgestemd.  

Er is sprake van drie gemeenten die hun bestemmingsplannen moeten aanpassen om een en  

ander te realiseren. Bovendien heeft het Henschotermeer een regionale functie, die deze  

drie gemeenten overstijgt: ook voor andere gemeenten heeft het een recreatieve functie en 

toeristische waarde. Zien GS een rol voor zichzelf  of de provincie in deze casus en zo ja, 

welke?

 Ook GroenLinks wil het signaal dat de participatie niet soepel verloopt blijven volgen.  Ook 

daarover is meer duidelijkheid van de gedeputeerde wenselijk.

De  heer  Eggermont vraagt  of  met  het  opheffen  van  het  recreatieschap  de  taken  van  het 

recreatieschap weer terug zijn gegaan naar de provincie. Dat zou betekenen dat de provincie die rol  

weer daadwerkelijk op zich moet nemen. Is dat juist en op welke manier gaat de provincie die rol dan  

uitvoeren? 

Mevrouw Groen vraagt dienaangaande om de visie van GS.

Gedeputeerde  Bruins Slot licht toe dat het hier gaat om een langlopend proces. Inderdaad is het 

recreatieschap opgeheven: het eigendom ligt op het landgoed Den Treek. Dat was ook al zo ten tijde 

van het recreatieschap. In die zin is er geen sprake van een eigendomsrelatie van de provincie naar 

het terrein. Op 18 juni jl. hebben initiatiefnemers een plan gepresenteerd aan belangstellenden en 

dat  leidde  tot  de  nodige  opmerkingen  over  de  toegangsheffing,  de  verblijfsrecreatie  en  de 

activiteitenhal. PS en GS hebben een brief van de heer Pardon ontvangen waarin hij aangeeft zich  

niet voldoende gehoord te voelen. Hij  gaf aan dat namens meerdere mensen te doen. Overigens  

heeft de provincie daarna weer een brief ontvangen van een deel van de mensen die de heer Pardon 

benoemde, dat zij zich niet gekend voelden in het feit dat zij waren meegenomen in de brief van de  

heer Pardon.

Nu liggen de vragen van GroenLinks en de PvdA voor. Kunnen de voorstellen al dan niet binnen het  

bestemmingsplan worden gerealiseerd? Het convenant is daarbij een belangrijk uitgangspunt. Op dit  

moment  hebben  de  gemeenten  Utrechtse  Heuvelrug  en  Woudenberg  nog  geen  voorontwerp 

bestemmingsplan ontvangen, waarin is aangegeven wat de exploitant precies met het gebied wil  

gaan doen. Wanneer dat voorontwerp bestemmingsplan er ligt, dan zullen beide gemeenten moeten  
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nagaan of zij al dan niet bereid zijn tot een bestemmingsplanwijziging. Wanneer voorstellen van de 

exploitant geen wijziging van het bestemmingsplan nodig maken, dan hoeft dat ook niet te gebeuren.  

De provincie Utrecht heeft twee rollen. Wanneer de gemeenten in gezamenlijkheid beslissen geen  

apart bestemmingsplan te willen opstellen, dan kunnen zij PS vragen om een PIP. Daarnaast houdt de 

provincie een toezichthoudende en toetsende rol,  als het gaat om het toetsen van een dergelijk  

verzoek, aangezien plannen wel moeten voldoen aan de Wet Natuurbescherming en aan de regels  

voor het NNN.

De heer  Suna vraagt nogmaals naar de meerwaarde van de samenwerkingsovereenkomst. Daarin 

staat  dat  de  natuurwaarden  moeten  worden  gekoesterd  en  de  stiltegebieden  moeten  worden 

gehandhaafd, terwijl  het erop lijkt dat de huidige plannen daar schade aan gaan toebrengen. De 

gedeputeerde legt nu in feite de bal bij de gemeenten. De vraag is of de provincie aan de plannen 

van de exploitant wil bijdragen en verlies van natuur wil accepteren. Hoe kijkt de gedeputeerde daar  

tegenaan, los van de discussie over het bestemmingsplan?

Gedeputeerde Bruins Slot herhaalt dat er op dit moment nog geen voorontwerp bestemmingsplan 

ligt. Wanneer dat plan er komt, moet de provincie gaan toetsen op basis van de WNB en dat kan 

beperkingen geven ten aanzien van de mogelijkheden in het gebied. Het convenant biedt nog steeds  

een basis voor de samenwerking en de afspraken die zijn gemaakt. Er is nog steeds een stuurgroep 

waarin de provincie en de gemeenten de ontwikkelingen met elkaar bespreken. Dat is een verschil  

ten opzichte van veel andere procedures. 

Mevrouw Groen begrijpt dat de provincie zitting heeft in de stuurgroep en daarin overleg heeft met  

de desbetreffende gemeenten. Zij weet dat er bij de raden vragen zijn over de participatie en de 

wijze waarop de twee bestemmingsplannen moeten worden opgesteld. Uit de omgeving komt nu het 

signaal dat de participatie niet optimaal verloopt. Zij kan zich voorstellen dat de provincie via de  

stuurgroep enige ondersteuning gaat bieden om de gemeenten mee te nemen in het proces van 

participatie en samenwerking, zodat er gedragen bestemmingsplannen tot stand komen. 

Gedeputeerde  Bruins  Slot  memoreert  dat  gemeenten  bij  RO  procedures  de  eerste  bevoegde 

instanties zijn. Dat betekent dat de gemeenteraden daarover gaan. Het is mogelijk dat de raden de 

provincie vragen een PIP op te stellen vanwege de afstemming van de planonderdelen. Dat raakt het  

participatietraject. Wat betreft de exploitant is navraag gedaan. Er zijn vele inbrengen geweest. Op  

de informatieavond heeft de exploitant aangegeven dat hij de mensen schriftelijk zal laten weten wat  

er met hun inbreng wordt gedaan. Voor zover zij weet is dat nog niet gebeurd. Het is aan de raden 

om de exploitant daarover vragen te stellen. Het is een bijzonder gebied en het is inderdaad erg 

belangrijk dat gemeenteraden bij de ontwikkelingen worden meegenomen. 

De heer Suna memoreert dat het in relatie tot het Henschotermeer tot nu toe gebruikelijk was dat de  

provincie een rol kreeg, wanneer de eigenaar of de uitbater in de problemen kwam. Spreker verwijst  

bv.  naar  de  discussie  over  de  toegang  van  het  Henschotermeer.  De  provincie  kreeg  toen  een 

belangrijke rol en “ging daar voor liggen”. Hij vindt het opmerkelijk dat de provincie nu aan de zijlijn  

blijft staan en de ontwikkelingen bij gemeenten afwacht. Dat vindt hij niet consequent. 
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Gedeputeerde  Bruins  Slot herkent  het  geschetste  beeld  niet.  Er  heeft een  uitgebreide  discussie  

plaatsgevonden  over  het  heffen  van  toegangsgeld  tot  dit  gebied.  Zij  wijst  erop  dat  het  gebied 

particulier bezit is. 

De voorzitter rondt de behandeling van dit agendapunt af. 

3.2 Statenbrief  ontwerpbegroting  recreatieschappen  Groenlanden,  Loosdrecht  e.o.  en 

jaarrekening 2018 recreatieschap Midden Nederland

De fractie van de VVD heeft om opwaardering van deze statenbrief gevraagd.

De heer Janssen deelt mede dat de VVD 2 politieke vragen over de stukken heeft: 

- Wat zijn de consequenties voor de provinciale begroting, de lopende en komende begroting.  

En daarbij de vraag of we minder willen doen of dat er meer geld naartoe gaat. 

- In de begrotingen is een PM-post opgenomen. Hoe gaat de provincie om met deze financieel  

ongewisse post? Kan er een bandbreedte of nadere onderbouwing van die PM-post in de 

begroting worden opgenomen?

In  de  statenbrief  staat  niet  dat  er  in  2018  extra  middelen  ter  beschikking  zijn  gesteld  om  te 

investeren in  recreatiegebieden,  terwijl  dat  wel  in  bijlage 1B wordt  genoemd.  Een deel  van  die  

middelen is besteed in de bedrijfsvoering van het desbetreffende recreatieschap. Onduidelijk is om 

hoeveel geld het gaat. Hij vraagt dienaangaande om een toelichting van de gedeputeerde. De VVD 

vraagt voorts hoe het gaat met recreatieschap MN. Het lijkt erop alsof zaken daar niet op orde zijn.  

Ligt er nu een concreet plan van aanpak met mijlpalen en een einddatum? Hoe gaan GS hiermee om? 

Wordt er extra toezicht gehouden? De VVD ziet het probleem voorlopig nog niet opgelost worden, 

maar  juist  alleen  maar  groter  worden.  Geld  dat  voor  recreatie  bestemd  is,  verdwijnt  nu  in  de 

bedrijfsvoering van drie recreatieschappen. Dat kan niet de bedoeling zijn.

Gedeputeerde  Bruins Slot komt terug op de eerste vraag van de VVD. De consequenties voor de 

lopende en komende provinciale begroting zijn als volgt:

Inmiddels  is  bekend  dat  de  begrotingswijziging  2019,  die  binnenkort  wordt  voorgelegd  aan  het  

bestuur van de schappen, geen gevolgen heeft voor de deelnemers, dus ook niet voor de provincie  

Utrecht. De extra kosten kunnen binnen de begroting 2019 worden opgevangen. In de begroting  

2020 is voor Stichtse Groenlanden aangegeven dat er geen verhoging van de deelnemersbijdrage 

nodig is. Bij het plassenschap vindt verhoging van 6% van de deelnemersbijdrage plaats. Binnen de 

begroting van de provincie is er ruimte om deze verhoging op te vangen. Bij beide schappen is de  

investeringsruimte voor de komende 3 jaar verkleind. Er is geen financiële ruimte gevonden voor 

extra  toezicht  en  handhaving,  zoals  wel  was  aangekondigd  in  de  kadernota  2020  van  de  

recreatieschappen. 

Wat  betreft de situatie van Recreatieschap Midden Nederland deelt  de  gedeputeerde mede dat  

hierover in het verleden meermalen met PS is gesproken, o.a. in het kader van het opheffen van  

recreatieschap UHVK. Na het opheffen van dat recreatieschap bleek dat recreatieschap MN goed 

werk verricht als het gaat om de uitvoering, maar wel problemen kent in de bedrijfsvoering. Grote  

zorgen zijn er over de toekomstbestendigheid van de organisatie. Voor het zomerreces heeft zij hier  

aandacht voor gevraagd bij  PS,  nl.  dat dit recreatieschap versterking nodig heeft. Met deze brief 

heeft zij PS daar nadere informatie over verstrekt. 
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Er wordt momenteel gewerkt aan een plan van aanpak voor recreatieschap MN dat moet zorgen 

voor extra investeringen in de financiële functie, zodat de basis op orde wordt gebracht. Tevens  

worden er scenario’s opgesteld over de toekomstbestendige inrichting van deze organisatie. Dat is de 

uitkomst van discussies die al langere tijd plaatsvinden. In 2018 zijn er extra middelen beschikbaar 

gesteld voor de Stichtse Groenlanden. Er heeft vervolgens een verhoging plaatsgevonden van 20%.  

Daarvan was 10% bedoeld om de financiën op orde te brengen en de andere 10% was bedoeld om  

meer te investeren. Dat blijft nog steeds zo. Het deel om te investeren wordt deels voor drie jaar  

bevroren. 

Er is een ambitieus tijdspad opgesteld. Spreekster vindt het van groot belang hier echt werk van te  

maken. 

De heer Janssen leest in de brief van recreatieschap Stichtse Groenlanden dat de tekorten worden 

opgevangen. Echter, 10% van de gelden voor ontwikkeling is ook ingezet om het tekort van RMN op  

te vangen. De ruimte die de provincie had geschapen om te investeren, is derhalve ingezet om het 

tekort op te vangen en niet om te investeren. Wat is het effect op het investeringsprogramma dat er 

lag? Hij begrijpt dat dat nu drie jaar wordt uitgesteld. Nogmaals vraagt hij welke concrete mijlpalen 

er in het plan van aanpak worden opgenomen. Ook vraagt hij of er extra toezicht wordt gehouden  

om zeker te stellen dat zaken nu wél op orde komen. 

Gedeputeerde Bruins Slot memoreert dat PS geïnformeerd zijn over de problemen, te meer daar de 

provincie deelneemt aan het bestuur van de Stichtse Groenlanden, van het plassenschap en van het  

RMN. Het nieuwe plan van aanpak is ervoor bedoeld dat er een nieuw perspectief gaat ontstaan. 

Enerzijds moet er inzicht ontstaan in de ontstane situatie en anderzijds moeten er scenario’s voor de  

toekomst  worden  opgesteld.  Er  is  een  uitgebreide  ambtelijke  werkgroep  ingesteld,  met  

betrokkenheid vanuit de provincie Utrecht.

De heer  Janssen vindt dit  nogal  vrijblijvend klinken.  Hij  hoort  weinig concrete data of  acties.  Hij 

vraagt hoe de andere fracties hier tegenaan kijken. De VVD zal over deze kwestie een zienswijze 

indienen. Maken ook andere fracties zich net zoveel zorgen als de VVD?

Mevrouw de Haan deelt mede dat de geschetste crisissituatie bij RMN voor PS redelijk nieuw is. PS 

hebben  eerder  met  gedeputeerde  Pennarts  gesproken  over  recreatieschappen  die  soms  geen 

sluitende meerjarenbegrotingen hadden. Er waren zorgen over financiën maar nu blijkt dat ook bij  

RMN het geval te zijn. De vraag is h.i. ook hoe de recreatie moet worden ingericht en op welke wijze  

dat wordt uitgevoerd in de provincie Utrecht. Zij meent dat aan het eind van de vorige statenperiode  

is gesteld dat hierover een grondig gesprek moet worden gevoerd. Kijkend naar het organogram, ziet  

zij Nationaal Park Utrechtse Heuvelrug, het routebureau maar ook veel verwevenheid met RMN en  

de schappen,  ook als  het gaat om het opdrachtgeverschap en het eigenaarschap.  Zij  herkent de 

vragen die zijn gesteld. Het is zaak dat de gaten op korte termijn worden gedicht. Tegelijkertijd moet 

er worden toegewerkt naar een transitie voor een duurzaam systeem wat betreft de inrichting van  

de recreatie. 

Gedeputeerde Bruins Slot zegt toe dat zij op basis van de input van de VVD en de ChristenUnie een 

zienswijze bij RMN zal indienen. Daarin zal zij de zorgen van PS over de huidige situatie verwoorden.
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De heer  Janssen vindt dat een elegante oplossing. Hij sluit zich voorts aan bij het voorstel van de 

ChristenUnie om in de komende maanden de discussie aan te gaan over de vraag wat PS een solide 

organisatiestructuur vinden voor de recreatie.

Gedeputeerde  Bruins  Slot is  bereid   tijdens  een  informatiesessie  in  te  gaan  op  de  recreatie 

ontwikkelingen  uit  de  afgelopen  jaren.  Er  is  op  dat  gebied  veel  gebeurd.  Het  is  belangrijk  het 

afwegingskader te belichten en vervolgens de discussie in gang te zetten. 

Mevrouw  De Haan memoreert  dat  PS  inmiddels  onder informatiesessies  “worden bedolven”.  Zij 

preciseert  dat  zij  voorkeur  heeft voor  een  informatiesessie  waar  juist  de  specifieke  dilemma’s  

worden geschetst in het afwegen van de belangen. 

De heer V.d. Dikkenburg sluit zich daarbij aan. Hij verzoekt de dilemma’s vooraf in een brief aan PS te 

benoemen, dit voor een goede voorbereiding van de discussie. 

Gedeputeerde Bruins Slot zegt dit toe.

De voorzitter rondt de behandeling van dit agendapunt af. 

3.3 Mail  opheldering  verzocht  en  vragen  betreffende  aanrandingen  vrouwelijke 

agenten/ontmoediging aangiften

De fractie van GroenLinks heeft om opwaardering van deze mail gevraagd. 

De fractie heeft de volgende schriftelijke vragen gesteld:

GroenLinks vindt diversiteit binnen het politiekorps erg belangrijk, het zou een afspiegeling van de 

samenleving moeten zijn. Het is daarom zorgwekkend dat vrouwen binnen de politieorganisatie niet  

veilig  hun  werk  kunnen  doen.  Onze  vraag  is  dan  ook:  zou  de  commissaris  samen  met  de  

burgermeesters in de provincie Utrecht in gesprek willen gaan met het politiekorps om samen te 

kijken hoe de stand van zaken hier is en hoe we ervoor kunnen zorgen dat iedere politieagent veilig  

zijn of haar werk kan doen?

CdK  Oosters memoreert dat GroenLinks zijn aandacht heeft gevestigd op een mail die hij zelf niet  

eerder  had  ontvangen.  Deze  mail  was  bedoeld  voor  de  burgemeesters  van  de  stad  Utrecht  en 

Amersfoort en voor PS. Hij is blij dat hij dit bericht onder ogen heeft gekregen want de zaak is ernstig  

genoeg. 

Hij licht het volgende toe. Sinds 2012 heeft de cdK geen toezichthoudende rol meer ten aanzien van  

de politie en dat betekent dat hij geen directe invloed kan aanwenden. Wel is hij bereid contact op te  

nemen met de Hoofdofficier van Justitie om zijn aandacht op deze problematiek te vestigen. 

Overigens is het wel lastig omdat de mail anoniem is verzonden en er dus geen aanvullende vragen 

kunnen  worden  gesteld.  Ook  zal  hij  dit  vraagstuk  tijdens  de  reguliere  contacten  met  de  

burgemeesters van Utrecht en Amersfoort onder de aandacht brengen.

Mevrouw Bittich dankt voor deze toezegging. Zij is erg van dit bericht geschrokken en vraagt de cdK  

of deze commissie t.z.t. een terugkoppeling van de gesprekken met de burgemeesters van Utrecht en  

Amersfoort tegemoet kan zien.
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CdK  Oosters herhaalt dat hij  wat dit dossier betreft geen bevoegdheden heeft. Hij  kan dit alleen  

onder de aandacht brengen van functionarissen die daar wel wat aan kunnen doen. Het gaat over 

een anonieme klacht en hij weet niet of die in behandeling zal worden genomen. Mocht hij iets terug  

vernemen aangaande deze zaak, dan zal hij dat met de commissie BEM delen. 

Mevrouw Bittich memoreert de recente persberichten over de klokkenluider binnen de politie. Het is 

naïef  te  veronderstellen  dat  dergelijke  problemen  zich  niet  binnen  de  Utrechtse  politie  zouden 

voordoen. Zij vraagt of de cdK ook dit element in de gesprekken wil meenemen. 

CdK Oosters zegt dat toe. 

De voorzitter sluit dit punt af. 

3.4 Statenbrief motie Lage Weide

De VVD en GroenLinks hebben om opwaardering van deze statenbrief gevraagd. 

De heer  Kocken deelt mede dat er in Lage Weide vele mooie ontwikkelingen plaatsvinden, zoals  

onlangs tijdens een werkbezoek is gebleken, o.a. op het gebied van duurzaamheid. Sprake is er van 

een samenwerking tussen bedrijfsleven en onderwijs. Echter, de bereikbaarheid van het gebied is  

een knelpunt. Die blijkt problematisch te zijn. De bereikbaarheid moet worden verbeterd, zo komen 

signalen bij PS binnen. 

Ook als  het gaat om het vestigingsklimaat voor ondernemers,  blijken makelaars de Leidsche Rijn 

tunnel  als  problematisch aan te  merken;  deze  tunnel  leidt  bv.  tot  hogere transportkosten.  Men 

verliest  er zelfs  personeel door.  Wanneer de provincie de positieve ontwikkeling op Lage Weide 

verder wil helpen, dan is de vraag van de VVD hoe GS verbetering van de bereikbaarheid willen  

realiseren. 

De heer Bart sluit zich aan bij de vragen over mobiliteit van de VVD, met name als het gaat over de 

fietsbrug. Is daar in de huidige mobiliteitsplannen ruimte voor? Duurzame mobiliteit is iets wat de  

provincie  moet  ondersteunen.  Lage  Weide  wil  graag  duurzaam en  circulair  zijn.  Dat  staat  in  de 

stukken af  en toe nog tussen haakjes.  GroenLinks  wil  dat  dit  “uit  de  haakjes  komt” en dat  het  

daadwerkelijk  richting  duurzaam  en  circulair  gaat.  Hoe  kan  de  provincie  dat  ondersteunen? 

GroenLinks vindt de ROM een uitstekende manier om te sturen op duurzaamheid en circulariteit. 

Er  worden  ook  plannen  genoemd  voor  een  waterstoftankstation.  Dat  kan  een  manier  zijn  om 

transitie naar duurzaam en mobiliteit te ondersteunen. Hoe kijkt de gedeputeerde aan tegen een 

provinciaal waterstofbeleid? Het zou volgens GroenLinks goed zijn de infrastructuur en opslag van 

opgewekte  energie  en  waterstof  e.d.  te  faciliteren,  temeer  daar  dit  kan  bijdragen  aan  de  

doelstellingen op het gebied van luchtkwaliteit.

Gedeputeerde Strijk geeft de vragen over mobiliteit door aan zijn collega Schaddelee.

Hij memoreert dat PS een jaar geleden een motie aannam om de samenwerking in Lage Weide waar  

mogelijk te versterken. Hij  heeft een bezoek gebracht aan de ondernemersvereniging aldaar. Het  

eerste punt dat werd opgepakt ging over clusterversterking, net als op een sciencepark waar wordt  

geprobeerd onderwijsinstellingen en bedrijven goed te laten samenwerken. Op Lage Weide gaat het 

om het laten aansluiten van het MBO en het VMBO bij de aanwezige bedrijven aldaar. Het viel hem  

op  dat  veel  bedrijven  al  bezig  zijn  met  circulair  bouwen.  Het  werkbezoek  had  de  insteek 
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arbeidsmarktbeleid, samenwerking onderwijs-bedrijfsleven maar dat riep ook vele andere vragen op,  

die raken aan mobiliteit. GS gaan na hoe in Lage Weide gebiedsgericht sturend kan worden gewerkt.  

Wellicht moet daar t.z.t. in bredere zin op worden teruggekomen. 

Gedeputeerde Schaddelee memoreert dat “zonder transport alles stil staat” en dat geldt ook voor de 

provincie Utrecht. De frustratie over de tunnel, zoals door de VVD werd gesignaleerd, hoort ook hij  

vaak terug. Het is goed hier te bespreken wat de provincie daaraan kan doen. Hij is daarin gedoken 

en dan blijkt dat dosering van de Leidsche Rijn tunnel in feite vanuit de Tunnelwet verplicht is, met  

name gericht op veiligheid. Toevallig heeft hij morgenochtend een gesprek met RWS en daar zal hij  

dit punt meenemen, nl. optimalisering van de Leidsche Rijn tunnel, daarbij aantekenend dat dit een 

belangrijk punt is van deze commissie.

Er  zijn  ook  vragen  gesteld  over  de  fiets  en  de  OV  bereikbaarheid.  Voor  Lage  Weide  geldt  een  

gebiedsaanpak  waarvoor  diverse  budgetten  worden  ingezet,  o.a.  van  Goed  op  Weg  en  Beter 

Benutten, voor optimalisering van fiets en OV. Er zijn al aanpassingen geweest van bustijden en de 

busfrequenties.  De fietsroute langs de Reactorweg is  veiliger en sneller geworden.  Er is  ook een 

directe fiets- en loopverbinding gecreëerd naar station Leidsche Rijn. Er zijn overigens nog steeds 

verbeteringen mogelijk. Daar wordt nu aan gewerkt. Met name gaat het om:

- De optimalisering van een regionaal fietsnetwerk over Lage Weide

- De Demka brug die een fietsverbinding geeft met de rest van de stad, maar als onveilig en  

onprettig wordt ervaren. 

De raad van Utrecht heeft afgesproken dat er een snelfietsroute komt tussen Amsterdam en Utrecht,  

met betrokkenheid van de provincie Utrecht. Een belangrijke schakel daarin is het passeren van het  

spoor, en zo komt men weer bij de Demka brug terecht. Wellicht dat die snelfietsroute een soort  

hefboom gaat worden om een betere fietsverbinding over het spoor en het Amsterdam Rijnkanaal 

tot stand te brengen. 

Op een eerdere vraag van GroenLinks over waterstof, licht de gedeputeerde toe dat er op dat vlak 

aan drie verschillende initiatieven worden gewerkt:

- Personenautovervoer

- Vrachtvervoer en 

- vervoer over water.

Het gaat hier om een kansrijke energiedrager voor de toekomst en de provincie wil daar graag op 

inspelen. Dat vraagt om een gesprek met PS en met deskundigen in het veld. Hij is voornemens in het  

komende halfjaar  daarover  een informatiebijeenkomst  of  een expertpanel  te  organiseren om te 

spreken over kansen op het gebied van toepassingen waterstof.

De  voorzitter memoreert  in  dit  verband de bijeenkomst  van hedenmiddag over  energietransitie, 

waar ook waterstof aan de orde is geweest.

De heer Kocken vraagt aandacht voor een optie uit het verleden, nl. het doen van een experiment 

met  bemensing  van  de  tunnelpost.  Dat  wordt  nu  allemaal  elektronisch  gedaan.  Wellicht  dat  

menselijke bediening een positiever effect heeft.

Wat betreft de Demka brug, meent de VVD dat ook de aanpak van de Anton Geesinkbrug een mooie  

stap zou kunnen zijn. 
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Gedeputeerde  Schaddelee zal  mogelijke  bemensing van de tunnelpost  meenemen.  De stad doet 

meerdere studies naar de snelfietsroute. Er zijn meerdere varianten en de Demka brug is één van de  

varianten, maar er zijn er meer. 

Mevrouw Hoek verwijst naar de sessie van hedenochtend waar plannen met snelfietsverbindingen 

voorbij kwamen, echter de snelfietsroute Utrecht-Amsterdam kwam daarbij niet aan bod. Nu lijkt het  

erop alsof er al sprake is van een gevorderd plan. Hoe staat het daarmee?

De heer De Droog deelt mede dat D66 wel eens het idee heeft dat vergroting van de capaciteit van  

de tunnel, door de snelheid op piekmomenten handhaafbaar te verlagen naar bv. 80 km p/u, een  

oplossing kan bieden. Kan de gedeputeerde het oplossend vermogen van die optie wat betreft de  

doorstroming van de tunnel met RWS bespreken?

Mevrouw Maasdam leest in de brief vooral over het haalbaarheidsonderzoek naar de samenwerking 

tussen onderwijs en arbeidsmarkt. Gedeputeerde Strijk heeft aangegeven dat hij de werkstichting zal  

vragen PS uit te nodigen voor een startbijeenkomst over de samenwerking onderwijs-arbeidsmarkt.  

Is dat inmiddels gevraagd en wanneer kunnen PS die uitnodiging tegemoet zien?

Gedeputeerde Strijk weet dat niet maar zal later op de vraag terugkomen. 

De heer  Talhaoui mist  de aandacht voor starters en faciliteiten daarvoor op Lage Weide, terwijl  

starters essentieel zijn voor het ecosysteem op elke campus. Hij denkt in dit verband aan de Hightech  

campus in Eindhoven.

De heer  Dercksen memoreert (naar aanleiding van de suggestie van D66) dat een tijd geleden de 

snelheid  in  Rotterdam  is  verlaagd,  van  100  naar  80  km/u,  teneinde  te  onderzoeken  of  dat  de 

doorstroming zou bevorderen. Helaas bleek dit juist de doorstroming te verslechteren. Wellicht kan 

ook dat aspect naar RWS worden meegenomen. 

Gedeputeerde  Schaddelee memoreert  dat  PS  hedenochtend  is  bijgepraat  over  de  7  prioritaire 

fietsroutes  waar  de  komende  jaren  werk  van  wordt  gemaakt.  Daarnaast  is  er  een  uitgebreid 

fietsnetwerk  dat  ook  moet  worden  opgetuigd  maar  minder  prioriteit  heeft.  De  snelfietsroute 

Amsterdam-Utrecht is met name door de raad van Utrecht opgeworpen als prioriteit. De stad kijkt nu  

vooral in de eigen gemeentegrenzen wat er op dat vlak mogelijk is. 

Hij zal de geluiden van deze commissie over doorstromingsmogelijkheid en snelheid meenemen naar 

RWS. 

Gedeputeerde  Strijk wijst erop dat men net begonnen is met de uitvoering van de motie over de  

versterking samenwerking onderwijs-bedrijfsleven en het bevorderen van clustervorming. Er zijn vele  

voorbeelden om van campussen te leren,  niet  in  de klassieke zin  van het  woord,  maar wel van  

clusterversterking. Via de P&C cyclus zullen PS van de voortgang op de hoogte worden gehouden. Hij  

heeft heel  goed begrepen dat  de Lage Weide de aandacht  heeft van PS,  ook als  een belangrijk  

maakgebied.

De heer  De Droog wijst erop dat snelheidsverlaging vooral zin heeft als er een trajectcontrole tot  

stand komt. 
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De voorzitter rondt de behandeling van dit agendapunt af. 

3.5 Statenbrief update regionale economische samenwerking

De heer  Van Oort vindt deze brief erg procesmatig ingestoken. Het is goed dat er een ROM wordt 

ingericht, maar hij mist een deskundige economische visie die onder het beleid zou moeten liggen. 

Die visie moet gebaseerd zijn op kennis van beleid van verschillende overheden en op statistiek, een 

en ander gericht op concrete lange termijn doelstellingen op het gebied van beleidsinhoud, proces,  

governance, werkgelegenheid, soort van werkgelegenheid en sectoren. Het is goed met vele mensen 

in gesprek te gaan, maar meestal zijn dat belangenbehartigers. Hij wijst erop dat de overheid het  

belang heeft een maatschappelijk doel te dienen.

Gedeputeerde Strijk beaamt dat het hier om een procesbrief gaat. Getracht wordt PS mee te nemen 

in  de  wording  van  drie  grote  stukken.  Vorige  week  is  met  deze  commissie  over  twee  van  die  

onderwerpen gesproken, nl. de regionale economische visie die samen met partners wordt opgesteld  

(onderzoeks- en onderwijsinstellingen, ondernemers en overheden). Ook werd toen gesproken over 

de herijking van het provinciale economische beleid, dat wil zeggen, de inbreng van de provincie op 

dat vlak. De ROM is een uitvoeringsorganisatie die zich richt op visie en strategie. Vorige week werd  

ge-sproken over de 80% versie van de REA. De herijking van de eigen economische visie is nog niet  

aan PS voorgelegd. Hij verwacht deze in het voorjaar 2020 te kunnen presenteren.

Die  versie  van  de  REA  is  voorzien  van  een  economische  analyse,  samen  met  andere  partners  

opgesteld. Inderdaad gaat het om arbeidsmarktbeleid, circulaire economie, ruimtelijke economische 

beleid, het aantrekken van bedrijven, innovatie en het brede MKB. Op al die thema’s zullen concrete  

doelstellingen worden geformuleerd.  Dit  jaar  zullen PS een stuk ontvangen over  de ROM en de  

regionale  economische  visie.  T.z.t.  wordt  er  over  de  regionale  economische  samenwerking  een 

expertmeeting georganiseerd.

De heer Van Oort vindt dat een goed idee, maar dan wil hij wel met échte experts in gesprek gaan. 

Voorbeelden zijn Kim Putters en Otto Raspe. Liever geen ondernemer, want die is in zijn ogen een  

belanghebbende.

Gedeputeerde Strijk zal dat meegeven aan degenen die de expertmeeting organiseren, maar in zijn 

ogen is een succesvolle ondernemer of een lid van de RvB van een universiteit ook een expert.

Mevrouw Bittich constateert dat er gewerkt wordt aan een haalbaar businessplan. Wanneer wordt  

dat opgeleverd? In de stukken staat dat het na het reces wordt opgeleverd.

Gedeputeerde  Strijk antwoordt dat PS zijn uitgenodigd om op 2 oktober een presentatie over de  

businesscase bij  te wonen, evenals de raden van Amersfoort, Utrecht en Hilversum, die mogelijk  

mede oprichters  van de ROM zullen zijn.  Daar  zal  ook een toelichting worden gegeven door de  

directeur van de ROM uit Zuid-Holland, die zes jaar geleden is opgericht.

De heer Dinklo begrijpt dat de oplevering van het businessplan in het 3e kwartaal werd verwacht, dus 

voor  eind  september.  In  de  brief  wordt  aangegeven  dat  in  het  4e kwartaal  de  besluitvorming 

plaatsvindt over het oprichten van de ROM en in 2020 zou de ROM dan van start gaan. Dat is een  

zeer  ambitieuze  tijdslijn.  Er  heeft een  informatiebijeenkomst  over  de  REA  plaatsgevonden.  De  
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gedeputeerde stelt dat 80% gereed was maar spreker kijkt daar anders tegenaan. Hij vond het een  

zeer algemeen verhaal en hem leek het alsof er pas 20% gereed was. 

Gedeputeerde  Strijk herhaalt dat PS op 2 oktober a.s. een presentatie over de huidige stand van 

zaken businesscase zullen ontvangen. Dan zal ook worden getoetst of de verstrekte informatie op de  

hoofdlijnen helder is. Bestuurlijk is men zo ver om die presentatie te kunnen geven, dus er is duidelijk  

zicht op de businesscase. Spreker richt zich wat betreft de oprichting van de ROM op 1 januari 2020.  

Het kan iets later worden, maar druk op de ketel is nodig om voortgang te betrachten. 

De heer  Dinklo memoreert dat in de brief staat dat de oplevering van het businessplan in het 3 e 

kwartaal zou plaatsvinden. Hij interpreteert dat als een stuk op papier dat gereed is en waar PS over  

kan discussiëren. Hij begrijpt nu dat het om een presentatie gaat.

Gedeputeerde  Strijk beaamt  dat  PS  met  een  presentatie  zal  worden  meegenomen  met  de 

activiteiten van de ROM. Daarna ontvangen PS alle stukken richting besluitvorming. Het businessplan  

is bestuurlijk  besproken met de drie gemeenten, de onderzoeks- en onderwijsinstellingen en het  

ministerie van EZ. Dat moet allemaal nog wel geautoriseerd worden. Eind deze maand heeft hij een  

gesprek met de DG van EZ. Het is cruciaal dat het ministerie positief is over het plan. Het stuk is  

onderweg maar het is nog niet gereed om aan PS voor te leggen, gelet op de toetsing die nog moet 

plaatsvinden.

De heer  Dinklo vraagt in welke PS vergadering de besluitvorming over de oprichting ROM aan de  

orde zal komen. Is dat de PS vergadering van december?

Gedeputeerde Strijk bevestigt dat het voornemen nu is besluitvorming te laten plaatsvinden in de PS  

vergadering van 11 december a.s.

De heer Dinklo komt terug op de 20% versus 80% van de REA notitie, die tijdens de informatiesessie  

is besproken. 

Gedeputeerde Strijk vindt het door de heer Dinklo genoemde percentage van 20% wel erg weinig. De  

verschillende gezichtspunten leveren waarschijnlijk wel een spannend gesprek op.

 

De  heer  Van  Oort wijst  op  doelstellingen  met  een  instrument.  Hij  zou  verwachten  dat  de 

doelstellingen eerder gereed zijn dan de businesscase. Hoe kan er een businesscase worden gemaakt 

wanneer onduidelijk is wat de doelstelling is?

Gedeputeerde Strijk memoreert dat er op de 6 eerder genoemde thema’s economisch beleid moet 

worden geformuleerd. Eén van de 6 punten van de economie is het stimuleren van innovatie. Hoe 

gaat de provincie er mee om dat bedrijven in de startup fase van een ontdekking richting concreet  

product tegen financieringsvragen aanlopen? Op dit moment loopt het proces rond innovatie niet  

altijd  goed,  omdat  sommige  projecten  niet  gefinancierd  kunnen  worden  en  daardoor  al  in  de  

beginfase stoppen. Daarvoor wordt een plan opgesteld. O.a. zal de ROM daar invulling aan geven,  

overigens doet de ROM ook andere dingen naast financiering. Op 2 oktober zal dat alles worden 

belicht en vervolgens zal het besluitvormingstraject van PS zorgvuldig worden voorbereid richting 

december of in januari. 
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De heer Dinklo vraagt hoe de heer Van Oort aankijkt tegen zijn opvatting dat er pas 20% klaar is van 

de visie.

De heer Van Oort wil zich niet aan percentages wagen. Hij geeft de suggestie mee na te gaan hoe de 

Europese  Commissie  in  2018  een  voorstel  heeft gedaan  voor  de nieuwe EFRO verordening.  Dat  

voorstel  bevatte  een  bijlage  met  maatschappelijke  uitvoeringsparameters.  Dat  is  een  duidelijk 

voorbeeld van wat men bv. met innovatiebeleid, arbeidsmarktbeleid of MKB beleid wil bereiken. Hij  

is op zoek naar concreetheid. Dat mist hij nu nog en het is nog maar de vraag of dat al in december  

gereed zal zijn. 

De voorzitter rondt de behandeling van dit agendapunt af. 

3.6 Statenbrief economische missie naar Guangdong China in november 2019 

De fracties  van  de SP,  De ChristenUnie,  de  PvdD,  GroenLinks,  de  PvdA en het  CDA hebben om 

opwaardering van deze brief verzocht.

De heer Eggermont verwijst naar de schriftelijke vragen van de SP:  

In  de brief  schrijft het  college van GS:  “Tijdens  eigen  missies  kunnen alle  andere thema’s  zoals  

duurzaamheid, mensenrechten, markttoegang, gelijkwaardige handelsvoorwaarden etc. ter sprake 

worden gebracht wanneer dat past. Wij zullen dit advies volgen.” De SP-fractie vraag zich ernstig af  

hoe, wanneer en wat het college passend acht. De SP denkt hierbij met name aan het buitensporig 

politiegeweld  in  Hong  Kong  bij  de  demonstraties  tegen  de  uitleveringswet.  Het  niet  ter  sprake 

brengen kan uitgelegd worden als steun voor deze repressie. Wat is voor de gedeputeerde de grens 

op  grond  waarvan  hij  ervoor  zou  kiezen  om  de  handelsmissie  af  te  blazen,  omdat  hij  geen 

mogelijkheid ziet de genoemde thema’s op de goede manier ter sprake te brengen?

De heer Van Oort sluit zich daarbij aan. Hij verwijst naar de volgende vragen van de ChristenUnie.

 De ChristenUnie wil de statenbrief ‘Economische missie naar Guangdong’ graag bespreken 

omdat de fractie een missie naar China – en dus ook Guangdong – ongepast vindt in het  

kader van de mensenrechten. 

 “Vanuit  het  Ministerie  van  Buitenlandse  Zaken  wordt  aan  de  decentrale  overheden  het  

volgende  geadviseerd:  Tijdens  eigen  missies  kunnen  alle  andere  thema’s  zoals 

duurzaamheid, mensenrechten, markttoegang, gelijkwaardige handelsvoorwaarden etc. ter 

sprake worden gebracht wanneer dat past.’”

  Het feit dat het Rijk allerlei voorzorgmaatregelen adviseert om (economische) spionage te  

voorkomen, overtuigt de ChristenUnie van het feit dat het ook om redenen van economische 

spionage en borging van intellectueel eigendom beter is geen handel te drijven met China 

totdat er wel vertrouwen is.

 De ChristenUnie vindt deze passage voor wat betreft de mensenrechten te vrijblijvend. De  

fractie wil,  als de missie toch door zou gaan, de toezegging van de gedeputeerde dat de 

mensenrechten  ongeacht  de  vraag  of  dat  past  of  niet,  aan  de  orde  worden  gesteld  in 

gesprekken  met  Chinese  overheidsfunctionarissen.  Over  het  verloop  van  die  gesprekken 

moeten PS achteraf geïnformeerd worden.

 Indien de missie naar China onverhoopt toch door zou gaan, wil de ChristenUnie graag zien  

dat de vrijblijvende passage in de Statenbrief over mensenrechten een verplichtend karakter  

krijgt.  
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Los van de tragiek die gebrek aan mensenrechten voor de inwoners van China heeft, is de  

ChristenUnie van mening dat er door gebrek aan naleving van mensenrechten of oneigenlijke 

verkrijging van technologische kennis of oneigenlijk gebruik van intellectueel eigendom valse 

concurrentie  kan  ontstaan  voor  onze  eigen  ondernemers  of  werkenden.  Gebrek  aan 

mensenrechten zou kunnen leiden tot uitbuiting, economische spionage tot onterecht lage  

verkrijgingskosten  voor  kennis,  hetgeen  beide  een  kostprijsverlagend  effect  heeft.  De 

ChristenUnie is voor een open economie met goede concurrentie, maar wel met een gelijk  

speelveld.  Wij  willen  Utrechtse  investeerders  en  werkenden  niet  met  deze  wrange 

concurrentie confronteren. 

 De  ChristenUnie  wil  geen  valse  concurrentie  voor  onze  eigen  investeerders  en 

beroepsbevolking door mensenrechtenschendingen en economische spionage.

Mevrouw Jager verwijst naar de vragen van de PvdD:

De  PvdD  denkt  niet  direct  aan  China  bij  “het  profiel  Gezond  Stedelijk  Leven”.  Het  

vriendschapsverdrag met Guangdong is bovendien gericht op het openen van deuren voor Chinese  

bedrijven  in  Utrecht  en  vice  versa.  Is  het  niet  tijd  om dit  verdrag  in  een  breder  perspectief  te 

plaatsen, gezien het nieuwe coalitieakkoord? Onze fractie ziet een aantal aanknopingspunten:

- De focus op ondersteunen van MKB, waaronder familiebedrijven (p. 31). Hoe verhoudt zich 

dat  tot  het  lokken  van  Chinese  ondernemingen  in  deze  missie?  Wordt  het  MKB  niet  

weggeconcurreerd door de komst van Chinese bedrijven?

- De inzet voor een gezonde economie, gericht op brede welvaart voor iedereen (p. 29). Vindt  

het college dit brede welvaartsbegrip van toepassing op China?

- Expliciet  wordt  in  het  coalitieakkoord  benoemd  dat  de  mensenrechten  om  integrale  

aandacht vragen bij de speciale betrekkingen met de Chinese Provincie (p. 35). Hoe gaat het 

college dit aandachtspunt vorm geven in de komende periode? De PvdD vindt het tijd dit 

vriendschapsverdrag tegen het licht te houden. 

De heer Bart verwijst naar de vragen van GroenLinks:

GroenLinks  gaat  graag  in  gesprek  met  gedeputeerde  over  wat  er  bedoeld  wordt  met  duurzame 

werkgelegenheid in de provincie Utrecht met betrekking tot deze missie. Ook hoort de fractie graag 

hoe  mensenrechten  en  inmenging  van  de  CCP  in  Chinese  bedrijven  die  internationaal  opereren 

aandacht krijgen in deze missie. Hoe worden de risico’s van economische activiteiten voor nationale 

en lokale veiligheid in kaart gebracht en hoe worden deze risico’s beperkt?

Vragen heeft GroenLinks gesteld over bedrijven die naar Nederland zijn gekomen. Daaruit blijkt dat  

12 van de 33 Chinese bedrijven, die zich hier hebben gevestigd, niet voldoen aan het profiel van  

groen, gezond en slim. Wat wordt er dan onder duurzame werkgelegenheid verstaan? 9 van de 33 

bedrijven houden zich  bezig met  circulaire  innovatie.  Wat maakt dat dan duurzaam om Chinese 

bedrijven naar de provincie Utrecht willen aantrekken? Zijn fractie hoort graag dat de CO2 uitstoot  

van deze reis gecompenseerd. Zo ja, hoe dan?

De heer Talhaoui verwijst naar de vragen van de PvdA:

1. De mensenrechtenkwestie wordt benoemd in de brief, maar geeft de indruk alsof het niet ter  

sprake zal komen. Waarom niet? Het is te gemakkelijk om met de vinger naar het Rijk en EU  

te wijzen als het over de mensenrechten gaat, maar op alle andere punten kan de provincie  

wel acties ondernemen. Graag een heldere toelichting hierop.
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2. Wat is de noodzaak om na een kort tijdsbestek van 2 jaar weer een missie naar China te  

plannen?

3. Wat heeft de vorige missie opgeleverd? In de Statenbrief staat alleen het totaal, maar niet  

specifiek de inzet van de missie in 2017 (wellicht technisch te beantwoorden).

Welke bedrijven gaan met de missie mee en hoe worden die geselecteerd? 

Wat is het beleid van de provincie ten aanzien van partnerprovincies of vriendschapsrelaties  

met buitenlandse provincies, in dit geval een Chinese provincie. Is het tijd dat beleid eens te 

gaan herijken?

Mevrouw Maasdam verwijst naar de vragen van het CDA:

In 1995 is de relatie tussen onze provincie en de Chinese provincie Guangdong aangegaan. In 2013 is  

deze voor het laatst herbevestigd. Het CDA wil de gedeputeerde de volgende vragen stellen: 

 Wat waren de doelen van de relatie bij de opstart in 1995? 

 Zouden GS, kijkend naar wat het de provincie brengt en kost, op dit moment een dergelijke 

relatie aangaan? Kortom: is het tijd voor een herijking van de relatie?

 Hoe kijken GS aan tegen de risico’s van het stimuleren van nauwe economische banden met 

China? Hierbij denkt het CDA bijvoorbeeld aan risico’s op spionage en het kopiëren.

 Zijn er andere landen waarbij wij gericht economische relaties onderhouden? Welke zijn dit 

en wat is de inzet daarbij vanuit Utrecht? Het CDA heeft altijd een pleidooi gehouden voor  

Duitsland, het buurland waarmee intensieve economische relaties zijn. De provincie Utrecht  

onderhoudt echter geen relatie met een Duitse provincie. 

Gedeputeerde  Strijk laat  weten  dat  hij  wat  overvallen  was  door  de  hoeveelheid  vragen  van  de 

commissie over deze brief.  Hij  begrijpt  dat ook wel,  gelet op de berichten in de media over bv.  

Hongkong. Het college heeft omarmd dat de mensenrechten in de relatie met Guangdong een plek  

krijgen, zoals in het coalitieakkoord is beschreven. In de statenbrief heeft hij ook aangegeven dat de  

“passendheid” wel in de gaten moet worden gehouden. “Passend” is in de optiek van het college dat  

een onderwerp op een moment wordt besproken dat het bij  de andere partij ook daadwerkelijk  

impact heeft. Daarbij dient men zich steeds te realiseren met wie het gesprek wordt aangegaan. Er 

zijn verschillende soorten mensenrechten: politieke rechten, recht op arbeid, recht op onderwijs,  

recht op schone lucht. Als het gaat om de politieke rechten van de mens, dan moet men in Beijing  

zijn. Daar wordt dat beleid bepaald, echter, daar gaat de Utrechtse handelsmissie niet naar toe. Hij 

kan in Guangdong wel praten met Chinezen over het recht op onderwijs, arbeid, schone lucht. Dat 

zijn passende onderwerpen om daar te bespreken met de partners die daar zijn. Hij illustreert dit  

met een voorbeeld uit de missie van 2015. De Hoge School van de Kunsten ging toen mee met de  

missie naar Guangdong en organiseerde daar samen met Chinese studenten een game, waarmee 

inzichtelijk  werd  gemaakt  hoe  mensen  met  een  beperking  toch  productief  kunnen  zijn  op  de 

arbeidsmarkt. In China is het niet gebruikelijk beleid voor mensen met afstand tot de arbeidsmarkt te  

maken. Deze game maakte dat erg inzichtelijk en dat leidde tot veel publiciteit in Guangdong en  

aandacht van veel bedrijven. Spreker vindt dat een voorbeeld hoe mensenrechten en recht op arbeid 

op een hele aansprekende manier kan worden neergezet. 

De heer Eggermont leest in de brief dat de handelsmissie ook Hongkong gaat bezoeken. Hongkong 

heeft in China nog steeds een eigen positie. Hij wil horen in hoeverre dat bezoek wel gepast wordt  

geacht.
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Gedeputeerde Strijk antwoordt dat de universiteit van Hongkong zal worden bezocht, samen met de  

Utrechtse universiteit en hogeschool. Daar kunnen onderwerpen aan bod komen, zoals bv. het recht 

op onderwijs. Die kant van de mensenrechten kan dan worden verkend. Daar waar bespreking van 

een onderwerp impact heeft, waar het passend is om erover te praten, zal dat worden gedaan. Zo 

wordt dat ook meegegeven door het ministerie van Buitenlandse zaken.

De heer Eggermont wijst erop dat de Chinese overheid altijd aanschuift bij bijeenkomsten in China en 

in Hongkong, dat is de praktijk. In die zin is het altijd “passend” de mensenrechten aan de orde te 

stellen. Gedeputeerde Strijk zal trachten dat onderwerp passend neer te zetten, zodra die situatie er  

is.

De heer De Droog vraagt hoe de SP dat ziet, hoe en op welke manier dergelijke thema’s in China ter  

sprake moeten worden gebracht. D66 vindt het antwoord van de gedeputeerde gepast en op maat.

De heer  Eggermont geeft mee dat de SP zich afvraagt of er onder deze omstandigheden wel een  

Utrechtse  handelsmissie  naar  China  moet  gaan.  Wanneer  de  repressie  niet  ter  sprake  wordt 

gebracht, wordt in feite de boodschap uitgedragen dat het regime daar wel oké is. 

De heer Van Oort vindt het antwoord van de gedeputeerde pragmatisch, werkbaar en helder, op het  

moment  dat  besloten  is  dat  de  handelsmissie  gaat  plaatsvinden.  Echter,  de  werkelijke  vraag  is  

volgens de ChristenUnie: wil de provincie Utrecht daar wel naar toe? Op het moment dat er met 

Chinese bedrijven zaken worden gedaan, worden er zaken met de Chinese overheid gedaan. Er is in  

China niets anders dan een Chinese overheid.  Zo haalt  men in deze provincie een systeem naar  

binnen van een bevriende natie die  bekendstaat  om het  streven naar  economische dominantie,  

economische spionage en die de mensenrechten met voeten treedt.

Mevrouw Bittich begrijpt niet hoe het besluit is genomen om naar China te gaan. Voor zover zij heeft  

begrepen, hebben vorige missies geen concrete zaken opgeleverd. De reis met een grote delegatie 

heeft wel de nodige impact op het milieu. Er wordt dan handel gedreven met een land waarvan  

bekend is dat de mensenrechten geschonden worden. Zij denkt niet alleen aan Hongkong maar ook 

aan de kampen, waarin Oeigoeren vast zitten. Wanneer er handel met China wordt bedreven, wordt  

een onrechtvaardig systeem beloond. Kijkend naar het coalitieakkoord, begrijpt zij niet dat nu tot  

deze handelsmissie is besloten. 

De heer Dercksen memoreert dat de PVV al eerder vragen over dit onderwerp had gesteld. Hij wist 

niet dat die vragen zo breed werden gedeeld en daar is hij blij  mee. De werkelijke vraag is of de 

provincie Utrecht wel naar China wil gaan. Dergelijke handelsmissies worden door het ministerie 

gecoördineerd.  Wellicht  is  het  een  idee  daar  als  eerste  aan  de  bel  te  trekken  en  te  laten 

heroverwegen of Utrecht met andere landen zaken kan doen, in plaats van met dit regime. De PVV is  

tegenstander van deze handelsmissie. “Niet gaan” is een duidelijk signaal van de provincie Utrecht. 

De heer  Dinklo is verbaasd over de vele vragen die er over deze handelsmissie naar China worden 

gesteld. Het gaat niet aan om alles wat in China wordt geproduceerd, nu weg te doen. Met zijn allen  

deze reis aangrijpen om de wereldpolitiek te veranderen, is niet reëel. Hij begrijpt en deelt de zorg  

over de mensenrechten. Echter, het gaat om een economische missie en hij steunt de gedeputeerde 

in de manier waarop hij deze missie wil gaan invullen. 
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De heer  Eggermont begrijpt  de insteek van FvD, echter,  er  is  in  de afgelopen periode zoveel  in 

Hongkong gebeurd, dat er extra reden is om kritisch over dit bezoek te zijn.  Het zou anders zijn  

geweest, wanneer er in de afgelopen maanden niets in Hongkong was gebeurd.

De heer Bart laat weten dat het hem niet gaat om de wereldpolitiek. Er is verschil tussen handelen 

met een land en het actief opzoeken van meer samenwerking met een land waar twijfelachtig met 

de mensenrechten wordt omgegaan. Daar zijn vele bewijzen van. De Chinese overheid zit in ieder 

bedrijf  dat  groot genoeg is  voor export.  Het is  een illusie te denken dat dit alleen in Beijing zit.  

Wetend dat de communistische partij aan tafel zit, wanneer er met een bedrijf wordt gehandeld, is  

zijn vraag of dat wel passend is.  Los van de mensenrechten is er ook veel aan te merken op de 

arbeidsomstandigheden. Het lijkt hem zeker passend ook dat element in gesprekken met bedrijven 

aan te stippen. 

Gedeputeerde Strijk laat weten dat hij in de tweede week na zijn aantreden als gedeputeerde hoorde 

dat hij naar Guangdong zou gaan. Hij vond dat niet onlogisch, gegeven het feit dat er al 24 jaar een  

vriendschapsrelatie met die provincie is opgebouwd. Al die jaren is er in die relatie geïnvesteerd. 

Uiteraard is bekend dat daar soms spanning op zit. In gesprekken over de culturele en economische  

programma’s komen de thema’s soms aan de orde. Zojuist noemde hij daar een voorbeeld van.

Hij wilde niet in de tweede week na zijn aantreden al een streep zetten door 24 jaar beleid. In het  

coalitieakkoord staat niets over het afbouwen van de relatie met Guangdong. Wel wordt aangegeven 

dat de mensenrechten een plek moeten hebben. 

In mei van dit jaar is met PS het jaarprogramma van Trade en Invest besproken, en daarin stond dat  

er missies zouden gaan naar Noord-Amerika, Japan, Taiwan, India, China, Duitsland en de UK. Het  

gaat hier derhalve om bestaand beleid, waarover met PS in mei is  gesproken. De vragen van de  

commissie begrijpt hij heel goed, gelet op de actualiteit in Hongkong. Op een passende manier, daar  

waar het impact heeft, zal hij trachten onderwerpen aan te snijden.

Het oordeel van de experts van Buitenlandse Zaken zijn voor hem van belang. Ter zake verwijst hij  

naar de Kamerbrief en de beleidsnotitie over China. China is het tweede economische land in de  

wereld, de tweede investeerder in Nederland (na de VS) en hard op weg de grootste economie ter  

wereld te worden. China ondersteunt overigens het Akkoord van Parijs en is zeer actief op het gebied 

van elektrisch rijden, zaken waar Nederland het nodige van kan leren. 

De Kamerbrief  zegt dat het kabinet constructief kritisch is ten opzichte van China. Nederland wil 

blijven samenwerken, met oog voor de ideologische belangen die er kunnen spelen. Het kabinet blijft  

altijd  pal  staan voor het  beschermen van de Nederlandse rechtstaat.  Een gelijk  speelveld  wordt 

nagestreefd tussen China en de rest van de wereld en ziet kansen op thema’s en sectoren, zoals  

klimaatverandering,  land-  en  tuinbouw,  duurzame  energie,  ouderen  en  gezondheidszorg.  De 

verwachting is dat China en Nederland op die vlakken van elkaar kunnen leren.

De conclusie van de gedeputeerde is dat het gaat om bestendiging van beleid en dat dit recent nog 

was besproken in PS. Hij wijst er nogmaals op dat de 24 jarige relatie past in de lijn van Buitenlandse  

Zaken. Daarbij tekent hij aan dat er inderdaad gevoelige onderwerpen zijn en dat er zaken gebeuren 

waar Nederland anders over denkt.

De  heer  Eggermont beaamt  dat  deze kwestie in  mei  met  PS  is  besproken  maar de escalatie in  

Hongkong vond in juni plaats. Was dat geen reden om de missie te heroverwegen?
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Gedeputeerde  Strijk antwoordt dat hij zich laat leiden door de deskundige visie van Buitenlandse 

Zaken.

De heer Bart wijst er nogmaals op dat slechts 21 Chinese bedrijven, die naar Utrecht zijn gekomen, 

aan het profiel groen, gezond en slim voldoen en dat slechts 9 bedrijven circulair bezig zijn. Wat is de  

garantie dat deze missie uiteindelijk wél een positief effect heeft op de duurzaamheid in de regio?  

Duurzaamheid  mag  niet  ten  koste  van  alles  gaan.  Het  is  zaak  dat  het  tegengaan  van  slechte 

behandeling van mensen of schending van de mensenrechten goed wordt geborgd. 

Het  antwoord  van  de  gedeputeerde  op  vragen  van  GroenLinks  was  niet  afdoende.  O.a.  werd  

aangegeven dat feiten over de situatie van Chinese bedrijven zijn gezocht in nieuwsmedia. Daar moet  

wel goed naar gekeken worden, voordat dergelijke bedrijven naar Utrecht worden gehaald. Hij vraagt 

om duidelijker informatie hoe ervoor kan worden gezorgd dat de opbrengst van de missie bijdraagt  

aan een duurzamer Utrecht; dat mag niet ten koste van mensenrechtenschending gaan.

De heer  Van Oort wijst erop dat de rijksoverheid veel toestaat. Gelukkig zijn de wetten in dit land  

breed opgesteld.  Dat  is  een groot  goed,  maar dat  wil  niet  zeggen dat  overal  gebruik  van moet  

worden gemaakt.

De  heer  Dercksen memoreert  dat  de  PVV  al  vaker  heeft gesteld  dat  het  verstandig  is  eerst  te  

inventariseren  hoeveel  arbeidspotentieel  thuis  zit,  in  plaats  van  te  trachten  buitenlandse 

arbeidskrachten naar Nederland te halen. Eerder suggereerde hij de wens van een groot deel van PS  

bij het ministerie neer te leggen, nl.  de relatie met China te heroverwegen. Wat betreft het naleven  

van het Akkoord van Parijs wijst hij erop dat Chinese bedrijven 700 kolencentrales bouwen, en dat er 

tot 2035 gewerkt wordt aan de tot standkoming van 216 vliegvelden. China laat zich helemaal niets 

gelegen liggen aan genoemd Akkoord. Utrecht dient zich niet door het ministerie in de maling te  

laten nemen. 

De heer Dinklo voegt eraan toe dat er in China ook 20 kerncentrales worden gebouwd.

De heer Talhaoui vraagt wanneer of het beleid kan worden herijkt. na 24 jaar een vriendschapsrelatie  

met China te onderhouden is het tijd om daarmee te stoppen. 

De heer Bart vraagt nogmaals of de CO2 uitstoot van deze reis zal worden gecompenseerd.

Mevrouw Maasdam vraagt om beantwoording van al haar eerdere vragen.

Gedeputeerde  Strijk is  het met de heer Van Oort  eens dat de provincie Utrecht een advies van 

Buitenlandse Zaken niet hoeft op te volgen. Wanneer PS het verstandig vinden met elkaar een goed 

debat aan te gaan over het heroverwegen van een vriendschapsrelatie met China gedurende 24 jaar,  

dan is hij het daarmee eens. Echter, dat vraagt dan wel om een andere en betere voorbereiding van  

de discussie, dan een brief met de aankondiging van een missie op korte termijn naar Guangdong. 

Voor deze missie lijkt die discussie hem nu onverstandig. Hij wijst ook op de rol van de provincie als  

betrouwbare overheid. Naar partners is gecommuniceerd dat deze reis wordt gemaakt en ook daar 

zijn bedrijven zich daar aan het voorbereiden. Afhaken vindt hij nu geen goede optie. Hij opteert de  

discussie in brede zin aan te gaan, na afloop van de missie naar Guangdong.
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De  heer  Dercksen plaatst  deze  kwestie  ook  in  de  context  met  het  rijk  en  het  ministerie.  Het 

ministerie heeft ooit voor de provincie Utrecht bepaald dat Utrecht een vriendschapsrelatie met  

China dient te onderhouden. Ook het ministerie moet weten wat de gevoelens van PS van Utrecht in  

dit opzicht zijn.

Gedeputeerde Strijk beaamt dat contact met het ministerie er uiteindelijk bij hoort, wanneer PS en  

GS in gesprek gaan over de strategie inzake buitenlandse vriendschapsrelaties. 

Gevraagd werd waarom niet beter op het eigen bedrijfsleven kan worden gefocust in de provincie 

Utrecht. Duidelijk is dat de economie internationaliseert, de internationale concurrentie neemt toe  

en vraagstukken zijn grensoverschrijdend. Nederland heeft een open economie en het lijkt hem niet  

raadzaam zich af te sluiten voor wat straks de grootste economie van de wereld is. In de Chinese  

economie worden ook oplossingen gevonden voor vraagstukken die zich in Nederland voordoen:  

veel mensen die dicht op elkaar wonen met gerelateerde vraagstukken over een gezonde stedelijke  

omgeving.

De heer Dercksen wijst erop dat Nederland “uit zijn voegen barst maar niet eens mag bouwen”. Nu 

gaat de provincie Utrecht op reis  om Chinezen te verleiden hier bedrijven te vestigen.  Daar  zijn  

misschien niet eens werknemers voor, die moeten vervolgens worden geïmporteerd maar huizen zijn  

er niet, en de files zijn al zo lang. Dat verhoudt zich niet tot elkaar.

Gedeputeerde  Strijk geeft aan dat het  nu goed gaat  met de economie,  dat  de werkgelegenheid  

groter is dan ooit en de werkloosheid laag. Hij  gebruikt  een citaat van Darwin, nl.  dat economie 

adaptie  is.  Niet  de  sterkste  economie  zal  overleven,  maar  de  economie  die  zich  het  best  blijft  

aanpassen aan veranderende omstandigheden. De omstandigheden zijn continu aan het veranderen, 

ook in Utrecht, maar omstandigheden kunnen wijzigen en dan zijn banden met China , Duitsland,  

Japan of de UK relevant. Men kan zich niet alleen maar terugtrekken binnen de Nederlandse grenzen.

Gevraagd werd naar de risico’s. Het ministerie van Buitenlandse zaken en de AIVD waarschuwen voor 

de risico’s. Het blijft uiteindelijk de keuze van een individueel bedrijf om zaken met China te gaan  

doen. Het bedrijf dient zich voor te bereiden op de risico’s die gelopen worden. Buitenlandse Zaken  

en de AIVD geven daar informatie over aan bedrijven die zaken doen met China. Overigens kunnen 

die  risico’s  zich  ook  in  de  rest  van  de  wereld  voordoen.  Bedrijven  moeten  alert  zijn  op  hun 

belangrijke bedrijfseigendommen.

In het verleden zijn er succesvolle resultaten voortgekomen uit de handelsmissies. Vandaag kreeg hij  

een mailtje van een CEO van één van de bedrijven die vier jaar geleden mee ging naar China, waarin  

werd aangegeven hoe belangrijk die missie voor het bedrijf is geweest. Gelet op de Chinese cultuur,  

is  het  van groot  belang dat  een bestuurder van de overheid  aanwezig  is  om deuren te  kunnen  

openen. 

Hij zal op de vraag van GroenLinks nagaan of er sprake is van CO2 compensatie. Dat is zeker zijn  

bedoeling, mogelijk is dat al geregeld. Hij zal daar op terugkomen. 

Mevrouw Maasdam wil de suggestie van de gedeputeerde graag omzetten in een toezegging, nl. het  

herijken van de vriendschapsrelatie met China af afloop van de missie.

Gedeputeerde Strijk zegt dat toe. 
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De heer Van Oort deelt mede dat de ChristenUnie zich beraadt over het indienen van een motie over 

dit onderwerp. 

De voorzitter rondt de behandeling van dit agendapunt af. 

3.7 Presentatie  gedeputeerde  Van  Muilekom  en  mevrouw  A.  Knol,  provinciesecretaris, 

betreffende organisatieontwikkeling

Gedeputeerde  Van  Muilekom memoreert  dat  PS  meermalen  hebben gevraagd  om bijgepraat  te 

worden over de organisatieontwikkeling. Gezien de afronding van de jaarrekening 2017 is het nu een  

goed moment om stil te staan bij de actualiteit ter zake.

Spreker  memoreert  dat  er  onderzoeken  zijn  uitgevoerd  door  de  accountant,  Integis  en  de 

Rekenkamer  en  zij  hebben  aanbevelingen  uitgebracht  over  het  functioneren  van  de  provinciale 

organisatie.  Het  gaat  dan  over  tekortkomingen,  over  de  governance,  over  de  kwaliteit  van  de 

administratieve organisatie, over de interne controle en over de kwaliteit van mensen en systemen.  

GS hebben de problematiek echt onderkend en hij wil met kracht herhalen dat GS de aanbevelingen  

zeer  serieus  nemen.  Waar  discipline  in  de  procedures  ontbreekt,  en  verslaglegging  achterblijft,  

ontstaan er risico’s. Een verdere professionalisering is noodzakelijk en het besef dat de borging van 

de processen op orde moet zijn is evident. De aanbevelingen zijn in een verbeterplan gevat en zijn  

onderdeel van de organisatieontwikkeling. Het is van groot belang uit te dragen dat GS hechten aan 

een  betrouwbare  en  robuuste  organisatie.  De  ambtenaren  verdienen  dat  ook.  Er  is  rust  en  

vertrouwen nodig in de organisatie om deze ontwikkeling mogelijk te kunnen maken. Hij vraagt PS 

hem die rust te geven met daarbij  de toezegging dat PS op de hoogte worden gehouden van de 

ontwikkelingen. 

De provinciesecretaris/algemeen directeur, die medio juni is gestart, zal de commissie aan de hand 

van sheets meenemen in het verbeterplan.

Mevrouw  Knol gaat  aan  de  hand  van  sheets  in  op  de  historie  en  de  actualiteit  rond  de 

organisatieontwikkeling, maar vooral kijkt zij naar de toekomst. 

Zij zegt toe dat de commissie de presentatie t.z.t. van haar zal ontvangen. 

Wellicht  dat  ná  deze  presentatie  duidelijk  wordt  welke  thema’s  naderhand  vragen  om  een  

verdiepend  gesprek met deze commissie. 

Gedeputeerde  Van  Muilekom stelt  de  vraag  op  welke  wijze  PS  het  beste  in  de 

organisatieontwikkelingen kunnen worden meegenomen. Voor GS is “basis op orde” prioriteit 1. Het  

idee is ieder kwartaal met PS in gesprek te gaan over de voortgang van de organisatieontwikkeling op 

de diverse onderdelen. In de aanloop naar die kwartaalsessies, kunnen er ook verzoeken zijn om 

bepaalde elementen nader te verdiepen. Daarmee zal dan rekening worden gehouden en daar zal 

dan op worden ingezoomd. 

Aan de andere kant wil hij toch ook opmerken dat PS zich niet al te druk zouden moeten maken over  

de interne organisatie. Het gaat er om dat PS weer het vertrouwen in de organisatie gaan krijgen. Hij  

vraagt hoe de commissieleden aankijken tegen de voorgestelde kwartaalsessies. 

Mevrouw Bittich vraagt hoe de nieuwe medewerkers voldoende kunnen worden ingewerkt, zonder 

dat dat ten koste gaat van het reguliere werk.
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De heer De Brey memoreert dat de VVD, samen met de PvdA en D66, eveneens de wens had om 4 x  

per jaar een voortgangsrapportage te ontvangen. Dat is een goede zaak maar tegelijkertijd moet  

worden voorkomen dat PS op de stoel van GS gaat zitten. Een vraag heeft hij over de 6 fte op het  

gebied van financiën en control. Gaat het in dit verband om de financiële control of gaat het om de  

business control? Voorts vraagt hij of een éénkoppige leiding wel voldoende is voor een verweesde 

organisatie als deze provincie.

Mevrouw Hoek is onder de indruk van de presentatie en de ambitie die daar uit spreekt. Het is goed  

om weer aan een solide basis te gaan werken. 50PLUS heeft respect voor de werknemers die er nu  

nog  zijn,  ook  voor  de  oudere  werknemers.  Bijzondere  aandacht  vraagt  zij  voor  de  oudere  

werknemers met hun werkervaring. Dat moet goed worden benut, wellicht op een andere plaats in  

de organisatie.

Mevrouw  Boelhouwer is  blij  met  de  presentatie  en  de  krachtdadige  inbreng  van  de 

provinciesecretaris. Gedeputeerde Van Muilekom vroeg om rust en vertrouwen. Het is goed dat er  

rapportages zullen verschijnen over de voortgang van de organisatieontwikkeling, maar het gaat er  

ook  om dat  PS  het  gevoel  krijgen  dat  de  provincie  op  de  goede  weg  zit.  Hoe  kan  dat  worden 

bewerkstelligd, behalve door de voortgangsrapportages? Het gesprek hierover is belangrijk. Zij hoopt 

dat GS op individuele uitnodigingen van fracties wil ingaan of additionele vragen over dit onderwerp  

willen beantwoorden

In dit kader vraagt zij hoe met het MTO wordt omgegaan. 

De  heer  Eggermont deelt  mede  dat  de  SP  vooral  de  voorjaarsnota  het  moment  vindt  waarop 

budgetten voor projecten worden bedacht. Wanneer dat bij de zomernota wordt gedaan, is de tijd  

wellicht  te  kort  om richting aan de begroting te  kunnen geven.  Waarom is  er  gekozen voor de 

zomernota en niet voor de voorjaarsnota als het gaat om financiën die wellicht nodig zijn?

Mevrouw De Haan dankt voor het proces dat is uitgestippeld. De ChristenUnie heeft wel de vraag of  

dit 1 : 1 te spiegelen valt aan alle adviezen van de accountant. Een MTO is een meetbaar instrument.  

De resultaten daarvan waren toen belabberd. Wellicht is dat een instrument om te meten of het  

vertrouwen  van  de  medewerkers  en  het  elan  in  de  organisatie  terugkeert.  Er  worden  nieuwe 

medewerkers  aangetrokken en de organisatie staat  voor een enorme opgave.  Is  het  aantal  fte’s  

voldoende om dat het hoofd te kunnen bieden? Is er wel de openheid om aan te geven wanneer dat  

niet het geval is? 

De heer V.d. Dikkenberg constateert eveneens dat de provincie voor een forse opgave staat. Er ligt 

een mooi plan voor, maar de vraag blijft wel hoe dat in de organisatie kan worden geborgd. Wellicht  

dat er op een bepaald moment een audit moet worden uitgevoerd of dat een extern bureau wordt 

gevraagd “de thermometer” in het verbeterplan te steken. Daar kunnen PS bij de voorjaarsnota dan 

op inspelen, ook wat betreft eventuele financiële gevolgen.

In de vorige BEM vergadering is gesproken over het updaten van de organisatieontwikkeling. De SGP 

kan zich vinden in de kwartaalsessies. Enthousiast is hij ook over het dashboard. Voorafgaand aan de 

sessies wil hij graag een dergelijk dashboard over de organisatieontwikkeling ontvangen, zodat PS  

zich goed op de stand van zaken van dat moment kunnen voorbereiden.
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De heer De Droog sluit zich aan bij de vraag van de SGP over de dashboardoverzichten: dat spreekt  

ook D66 zeer aan. Zijn vraag is of nieuwe medewerkers ook worden benut om de noodzakelijke  

veranderingen vorm te gaan geven. Zij bieden een kans om veranderingen door te zetten. Er ligt een  

enorme taak te wachten en niet alles kan op de schouders van de secretaris worden gelegd.  

Hij vraagt of er iemand in het CMT is, die dedicated verantwoordelijk wordt voor de uitwerking van 

de plannen en daarop kan worden aangesproken. Hij spreekt de hoop uit dat de informatiesessies 

aan PS de ruimte bieden om samen te werken aan de kwaliteit van de managementinformatie. 

De heer  Dercksen dankt voor dit mooie verhaal van de secretaris, echter, ook de vorige directeur 

Hans Goedhart had een mooi verhaal. 

Hij sluit aan bij de vraag van GroenLinks, nl. hoe kunnen PS objectief waarnemen dat verbeteringen  

gaan werken? Een MTO kan daarvoor een bruikbaar middel zijn. Hij meent dat de resultaten daarvan 

in het verleden niet met PS werden gedeeld, terwijl dat wel een goede thermometer is om te weten 

te komen hoe de medewerkers zich voelen in de organisatie. Kan een MTO onderdeel worden van de 

rapportage aan PS?

Vertrouwen is goed maar controle is beter: dat is ook de taak van PS. In de vorige BEM vergadering  

heeft hij  gedeputeerde  Van  Muilekom  gevraagd  om een  startnotitie waarin  wordt  geanalyseerd  

waarom de problemen binnen de financiële afdeling volledig aan de aandacht van PS zijn ontsnapt. 

Waar is die informatie gestokt? Hij wil deze kwestie graag op de termijnagenda plaatsen, nl. hoe kan 

worden voorkomen dat informatie opnieuw zou gaan stokken. Hoe kan ervoor worden gezorgd dat  

de informatie GS én PS bereiken? Het zou zelfs zo kunnen zijn dat de informatie in het verleden GS 

niet eens heeft bereikt. Hij wil daar graag een analyse van ontvangen.

Mevrouw  d’Hondt komt terug op de analogie  van de boot,  zoals  tijdens  de presentatie  van de  

secretaris naar voren kwam. Zij stelt de volgende vragen:

 Gemeld werd dat er gaten in de boot zitten. Wat is het grootste gat?

 De secretaris noemde een aantal situaties waarom het is misgelopen, echter, dat was nog 

geen werkelijke probleemanalyse. O.a. werd een niet afgemaakte reorganisatie genoemd. 

Hoe kan dat gebeuren en waarom wordt dat dan door niemand opgepakt?

 Zij sluit aan bij de vraag van de PVV hoe moet worden voorkomen dat de ernstige situatie in 

de financiële afdeling zich zou gaan herhalen.

 Zij is op zoek naar een diepgaander probleemanalyse maar zij wil zich niet in allerlei details  

verliezen. 

De heer Dinklo sluit zich aan bij de opmerkingen van andere fracties. Zijn fractie is nieuw en kent de  

hele voorgeschiedenis niet. Om die reden wil hij het kort houden. De presentatie was helder en to  

the point. Zijn fractie wil, conform de vraag van de gedeputeerde, vertrouwen geven. Inderdaad is 

het  wel  lastig  voor  PS  om te  voelen  of  het  al  dan niet  goed  gaat,  zoals  andere  fracties ook  al  

aangaven. Hij begrijpt dat er vier leden van het MT aanwezig zijn in deze vergadering. Ze zijn hem 

onbekend en zijn vraag is of zij zich aan PS willen voorstellen. 

De  heer  Boswijk vindt  het  een  goed  voorstel  om  ieder  kwartaal  de  voortgang  van  de 

organisatieontwikkeling met PS te bespreken. Hij wenst de organisatie veel succes. Het CDA heeft er  

vertrouwen in dat het goed komt. 
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Vervolgens stellen de nieuwe MT-leden zich voor:

 Jasper Hoogeland, domeinmanager mobiliteit

 Henk Heijmans

 Cor Bontje

 Rita Kuisters, domein leefomgeving (zij is afwezig). 

Mevrouw Knol meldt dat het domein leefomgeving in twee domeinen is gesplitst. Daarvoor wordt  

een nieuwe concernmanager aangetrokken. Er moet daarnaast extra worden ingezet op het domein 

bedrijfsvoering en ook daarvoor wordt een extra concernmanager ingezet.

In totaal gaat het om 6 nieuwe MT-leden. 

Het lijkt haar goed dat het nieuwe CMT zich binnenkort eens aan PS komt voorstellen. 

Vervolgens gaat mevrouw Knol in op de gestelde vragen.

Meerdere keren is gevraagd naar de opgave om nieuwe medewerkers binnen te halen. Dat is een 

grote uitdaging en dat moet goed worden gedaan, qua werving maar ook wat betreft inwerken.

Op heel korte termijn moet er aandacht worden besteed aan het team HRO; dat team moet worden  

uitgebreid om elders in de organisatie extra mensen te kunnen aannemen. Daar wordt aan gewerkt.

De 6 fte voor versterking van de financiële functie betreffen het financiële gebied.

Gevraagd werd of het wel verstandig is een verweesde organisatie van een éénkoppige leiding te  

voorzien. Zij beschouwt zichzelf niet als een eenkoppige leiding. Het CMT gaat gezamenlijk aan de  

slag voor de organisatie.  De domeinmanagers  hebben niet  alleen verantwoordelijkheid voor hun 

eigen domein maar ook voor de samenwerking van alle domeinen en het reilen en zeilen van de hele  

organisatie. Hun talenten moeten worden ingezet, waar dat gezamenlijk het beste kan. 

Er is zeker aandacht voor de oudere werknemers, hun ervaring is hard nodig. Zij vindt het mooi jonge  

en oudere werknemers met hun specifieke kennis en vaardigheden in de organisatie te mixen. 

De commissie vroeg hoe zij het gevoel kan krijgen dat de organisatie op de goede weg is.

Mevrouw Knol onderkent dat dat moeilijk concreet kan worden gemaakt. Om die reden is het goed 

regelmatig met elkaar te delen wat de organisatie aan het doen is. Vertrouwen moet groeien, en dat 

is niet in een rapport of in een analyse uit te drukken. Dat moet op een gegeven moment gezien en  

gevoeld gaan worden. Zij hoopt dat PS met de kwartaalsessies extra comfort kan worden gegeven. Zij  

is graag bereid bij de fracties langs te komen of individuele gesprekken aan te gaan, wanneer daar 

behoefte aan is. 

Inderdaad is het MTO belangrijk omdat daarmee wordt gemeten hoe medewerkers kijken naar de 

organisatie. Tegelijkertijd vindt zij een nuancering wel op zijn plaats. Behalve het MTO vindt zij het 

ook belangrijk te weten hoe de buitenwereld naar de provincie kijkt, en hoe tevreden PS over de  

organisatie zijn. 

In haar inwerkprogramma maakt zij  kennis met vele organisaties en gemeenten en dan vraagt zij 

naar de ervaringen met de provincie en of er specifieke aandachtspunten voor haar zijn. Die neemt 

zij dan weer mee. Nagedacht wordt hoe de uitvraag aan externen wat meer handen en voeten kan 

krijgen, zodat daar structureel van kan worden geleerd. 

De heer  Dercksen vraagt nogmaals of de resultaten van het MTO met PS kunnen worden gedeeld. 

Alleen maar op gevoel afgaan is niet voldoende. Hoe moeten PS de voortgang van verbeteringen dan  

controleren? Hoe kunnen PS dat op een meetbare manier volgen?
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Mevrouw  Knol licht toe dat er 1 x per 2 jaar een MTO wordt gehouden en daar wordt lering uit  

getrokken. Haar nuance is dat het voor de provincie ook heel belangrijk is te weten welk oordeel de  

partners over de provincie hebben: doet de provincie het goed en doet de provincie wel de goede 

dingen? Dat wil zij ook graag in beeld laten brengen.

Zij weet niet of de MTO resultaten met PS werden gedeeld. Zij laat dat uitzoeken. Wellicht dat de  

MTO resultaten op een hoger aggregatieniveau met PS gedeeld kunnen worden. Het is immers niet 

de bedoeling dat dergelijke onderzoeken openbaar worden.

De heer  Dercksen vraagt beslist  niet om inzicht op individueel niveau. Hij  wijst erop dat er over  

dergelijke onderzoeksuitkomsten ook in Binnenlands Bestuur wordt gepubliceerd. Dan lijkt het hem 

voor de hand liggend dat ook PS daarvan kennisnemen. 

Mevrouw Knol zal daarnaar kijken. 

Mevrouw  Boelhouwer ondersteunt de vraag van de PVV. Het is normaal dat Raden van Toezicht 

inzicht krijgen in de uitkomsten van dergelijke onderzoeken. Vele publieke organisaties publiceren de  

uitkomsten daarvan ook in hun jaarverslagen.

De heer  Van Oort laat weten dat dit precies de reden is dat zijn collega De Haan vroeg naar de  

spiegeling van de organisatieverbetering met de rapportage van de accountant. Hoe krijgen PS daar  

zicht op? Het is belangrijk  dat er dienaangaande een link wordt gelegd, bij  voorkeur in hetzelfde 

schema. 

Mevrouw Knol bevestigt dat alle adviezen en aanbevelingen uit alle rapporten inmiddels op een rij  

zijn  gezet.  Daarmee  worden  de,  in  ieder  geval  door  de  accountant  en  ander  onderzoekers,  

geconstateerde gaten gedicht. In totaliteit zal vervolgens moeten worden bezien of dit afdoende is.

De vraag werd gesteld op er een audit  kan worden uitgevoerd of dat de organisatie met behulp van 

een thermometer kan worden gemeten. Zij is daar nu geen voorstander van. De organisatie heeft de  

grote  opgave  heel  duidelijk  in  beeld  en  is  daarmee  aan  de  slag  gegaan.  Wat  later  kan  een 

audit/thermometer in de organisatie wel een goed idee zijn. Zelf heeft zij ook de behoefte om op een  

gegeven moment te laten spiegelen waar de organisatie staat. Externe organisaties hebben daarvoor 

bepaalde methodieken, die kunnen worden toegepast.

De  heer  De  Brey heeft begrepen  dat  de  accountant  bij  de  start  van  het  onderzoek  naar  de  

jaarrekening een managementletter uitbrengt.  De accountant is  onlangs gestart  met de controle  

boekjaar 2018. Wanneer kunnen PS die managementletter tegemoet zien?

De heer Janssen meent dat er dit jaar geen managementletter wordt uitgebracht. De VVD vindt het 

verstandig de accountant bij de interim controle 2019 te vragen hoe de aanbevelingen van de vorige  

accountant zijn opgevolgd.  Daarmee hebben PS een instrument in handen om te checken of  de 

financiële processen verbeterd zijn.

Mevrouw  Knol komt terug op de vraag van de SP over de voorjaarsnota versus de zomernota. Zij  

heeft begrepen dat het de bedoeling is dat de voorjaarsnota omgebouwd wordt naar de zomernota:  

het gaat hier derhalve om het zelfde document.

De heer  Eggermont doelde op de kadernota.  Het gaat  hem erom dat  er  op het  goede moment 

middelen kunnen worden vrijgemaakt. De maand september lijkt hem te laat om de begroting nog 

aan te passen.
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Mevrouw Knol zegt toe dat zij zal nagaan welke nota precies wordt bedoeld. Er moet een logische 

verdeling  van  middelen  over  het  jaar  plaatsvinden,  zodat  dat  past  bij  het  moment  van 

besluitvorming.

Gevraagd werd welk grootste gat het eerst moet worden gedicht. De grootse problemen hebben 

betrekking op financiën en de interne controle. Om de interne acties te kunnen volgen, worden er 

extra veiligheidskleppen in de organisatie ingebouwd. Daarmee wordt geregeld dat zaken, die niet  

goed gaan, zichtbaar worden voordat een en ander de buitenwereld bereikt of op een andere manier  

schade toebrengt.  Ook krijgt  Personeelszaken grote  aandacht  om ervoor te  zorgen dat  de grote  

opgave inzake het werven van medewerkers kan worden uitgevoerd. Zij houdt er rekening mee dat 

dit een ingroei model zal zijn. Zij realiseert zich terdege dat de arbeidsmarkt een uitdaging is.  

Voorts dankt zij de commissie voor de ondersteunende woorden. 

Gedeputeerde Van Muilekom komt terug op de vraag van de PVV en de PvdA hoe het mogelijk is dat 

het in de organisatie zo mis is gegaan en of de oorzaken daarvan kunnen worden geanalyseerd.  

Waarom zijn informatiestromen niet boven water gekomen, zo werd gevraagd. 

GS zetten de organisatieontwikkeling zo planmatig mogelijk in gang. Eerst moet de basis op orde zijn  

en daarna komen bepaalde onderdelen aan de orde. De secretaris heeft dit inmiddels opgepakt en  

geeft daar  invulling aan.  Door de planmatige aanpak is  een goede monitoring van de resultaten  

mogelijk, ook als zaken niet goed lopen: PS zullen daarover rapportages ontvangen. 

De suggestie, om de oorzaken te analyseren en daar een startnotitie over op te stellen, vindt hij  

interessant. Hij gaat daarover nadenken en wil daar het liefst zelf invulling aan geven. Het is goed dat  

een dergelijke analyse door de organisatie zelf wordt opgesteld, omdat dit helpt bij het zetten van  

verbeterstappen.  Al met al zegt hij PS die analyse toe.

Terecht merkte de SP op dat goed moet worden gevolgd waar de organisatie mee bezig is. Wanneer 

PS van oordeel zijn dat er iets moet worden veranderd, dan is de kadernota het juiste moment om  

dat te benoemen en te agenderen.

Diverse fracties gingen ook in op de noodzakelijke cultuurverandering in de organisatie. 

De gedeputeerde licht vervolgens toe dat GS medewerkers bij het onderhandelingsproces hebben 

betrokken. 

Het viel  hem toen op dat medewerkers  verbaasd waren dat zij  gezien werden,  dat ze  gevraagd  

werden mee te denken en dat ze serieus werden genomen. 

GS hebben kritiek gekregen bij de presentatie van het coalitieakkoord over de financiën. GS gaven 

toen aan dat dat zou worden uitgezocht en vroegen de organisatie vervolgens om de financiële 

gevolgen  van  het  coalitieakkoord  in  beeld  te  brengen.  Binnenkort  volgt  de  presentatie  van  de 

begroting en zal daarover het debat worden gevoerd. GS hebben de organisatie laten weten dat 

medewerkers  zich  vrij  moeten  voelen  te  melden  wanneer  iets  niet  goed  loopt.  Een  lerende 

organisatie krijgt daarvoor juist een compliment. Immers, wanneer fouten tijdig worden gemeld, is  

bijsturing nog mogelijk.

De voorzitter rondt de behandeling van dit agendapunt af. 

3.8 Statenbrief organisatieontwikkeling

Zie onder agendapunt 3.7
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3.9 Statenbrief frictiebudget nieuwe coalitieakkoord

Zie onder agendapunt 3.7

4. TER KENNISNAME STUKKEN

4.1 Ingekomen  brief  Randstedelijke  Rekenkamer  vastgesteld  begrotingswijziging  2019  en 

begroting 2020

4.2 Memo gedeputeerde Van Muilekom hennepplantage Ericaterrein

4.3 Statenbrief overeenkomst in verband met de financiële afwikkeling van de overgang van 

provinciale rechten en verplichtingen bij de herindelingen VHL

4.4 Statenbrief meicirculaire Provinciefonds

5. SLUITING

Niets meer aan de orde zijnde, sluit de voorzitter de vergadering. 
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